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 בניסן נגאלו בניסן עתידין להגאל 

ראש  מרן  מסבא  ששמענו  מה  תמיד  לדעת  צריך 

הישיבה ר' גרשון אדלשטיין זצוק"ל שהיה אומר שבכל  

 שנה חוזר ההשפעה מה שהיה אז. 

היו   המצרים  אצל  עבדו  ישראל  עם  כאלו  ניסים  היו 

עבדים מאתים ועשר שנים, ומי חשב שאפשר לצאת  

שהוא   העולם  לכל  הקב"ה הראה  אחד  וברגע  משם, 

ונתן   יכול הכל לעשות,  והוא  שולט על כל הבריאה, 

שיעור העשר מכות שעשה, הראה בזה שהוא שולט  

 על כל הבריאה.  

כאלו הוא    לראות את עצמוובכל דור ודור חייב אדם  

ומבארים   ממצרים,  עצמויצא  את  היינו   להראות 

להרגיש כך ולחיות כך ממש כמו שמתנהג אחד שיצא 

לאכול   וסתם  ההגדה  את  לומר  סתם  ולא  ממצרים, 

מצות ולשתות ארבע כוסות, אלא צריך לדעת וכמו  

הגרב"ד   הישיבה   ראש  ממרן  כמדומה  ששמעתי 

יציאת   מהספור  חלק  זה  שהכל  שליט"א  פוברסקי 

הספיק   שלא  לנו  היה  מה  אומרות  המצות  מצרים, 

על  בצ מסמל  והמרור  ממצרים,  ויצאנו  להחמיץ  קם 

העבדות וכן החרוסת, והמצוה היא לזכור מה היה לנו  

 וממה נגאלנו. 

הזבל   בפח  ברחוב  זרוק  שהיה  ילד  על  הספור  כמו 

והמלך בא והוציא אותו משם ודאג לכל מחסורו ומצא  

לו עבודה להתפרנס וכו' הכל הכל ולא רק זו אלא בסוף  

השיא לו אישה, בחתונותו אמרו לו תן תודה למלך  

שהציל אותך וכו' אמר תודה לך המלך שהצלת אותי,  

ב להודות, אתה  אמרו לו לא ככה מודים זה לא נחש

צריך לספר באיזה מצב היית ומה היה לך ואיך עזרו  

לך   עוזרים  היו  לא  אם  לך  לקרוא  יכול  היה  ומה  לך 

איפה היית היום וזה נחשב תודה שלימה, אחרת זה  

לא הודאה זה בזיון שהרי אתה כאלו כופר בכל הטובה  

 ומודה רק על דבר אחד.  

כך ג"כ עם ישראל באים להודות להשם על שיצאנו  

מה   כל  לומר  צריך  להודות   זה  מה  אך  ממצרים, 

שעברנו ומה סבלנו וממה נגאלו בין בגוף ובין בנפש  

כל המרבה וכך ההודאה הרבה יותר בשלימות, וזהו  

וצריך לומר    לספר ביציאת ממצרים הרי זה משובח

ולהדגיש שלא היה אפשרות לצאת משם בשום דרך  

דרך ואם השם לא היו גואל אותנו היינו עדיין עכשיו 

משועבדים לפרעה במצרים, ולכן אפי'  כולנו חכמים 

עלינו  מצוה  התורה  את  יודעים  כולנו  נבונים  וכולנו 

לספר ביציאת מצרים, כי לא היה שייך לצאת משם 

ר ביצאת מצרים זה סימן על ואדרבה כל המרבה לספ 

יותר   זה מראה שהוא  מהותו שהוא מכיר בנס  ולכן 

מאתים ועשר שנים  משובח. צריך להתבונן מה היה  

עוד שנה ועוד שנה, אף אחד   של עבדות ללא הפסקה  

מכזה   לצאת  בכלל אפשרות  בדעתו שיש  לא העלה 

מקום, וברגע אחד השם הראה שהוא יכול הכל והוציא  

 אותנו ממצרים. 

וזה לימוד שבכל מצב אין להתייאש והשם יכול הכל  

לעשות ואין לו מעצור מלהושיע, וצריך לדעת שבכל 

מציל   השם  ורק  לכלותינו  עלינו  עומדים  ודור  דור 

אותנו, ומי כמונו עכשיו בתקופה אחרונה ראינו בחוש 

המרצחים  שיכלו  רחוק  היה  לא  איך   שעברנו  מה 

ס את הסיבות  להגיע לכל מקום ורק בדרך נס השם סי

שם,   היה  מה  בדיוק  שיודע  מי  הזה  הפגע  שנעצר 

בשמחת תורה האחרון וכפסע היה שהיו נכנסים אפי' 

עד תל אביב וזה היה התכנון שלהם, וראו בחוש איך 

 שרק השם לבדו הוא המציל ומושיע. 

וצריך לדעת שהמגן שלנו זה התורה והמצוות, ורק זה  

מה שמציל אותנו ורק בזכות שלא שינו שמם לשונם 

ולבושם בזכות זה נגאלו, וצריך לדעת שאלה חושבים 

שאם ידמו לגוים והתנהגו כמעשיהם יעזור שלא יפגעו  

בהם, צריך לדעת שהכל שטויות והבלים וכמו שראינו  

האיומה השואה  בתקופת  שניסו   נוכחנו  שאלה 

שנזכה   יעזור  והשם  כלום.  עזר  לא  לגויים  להתקרב 

להגא עתידים  בניסן  שאמרו  כמו  אם    .ללהגאל  וגם 

עדיין אין הזכויות הקב"ה יכול לגאול אותנו ויש הרבה  

דרכים למקום ויש מושג של בעיתה ויש אחשינה. ויש  

ואע"פ  המשיח  בביאת  יום  בכל  להאמין  חיוב 

שהתמהמה אם כל זה אחכה לו בכל יום שיבוא, ולא  

צריך לחשוב חשבונות כי הקב"ה יכול לעשות הכל ויש 

שאמ כמו  להשען  מי  על  הראש  לנו  מרן  מו"ז  לי  ר 



להישען  מי  על  לנו  אין  לו  זצוק"ל כשאמרתי  ישיבה 

אלא אבינו שבשמים הדגיש ואמר לי בטון תקיף וברור  

שיש על מי להישען על אבינו    יש על מי להישעןאז  

 .םשבשמי 

 מו"ז מרן הראש ישיבה זצוק"ל מה שתמיד ראינו אצל  

הדוגמא אישית מה שנתן לא היה צריך לדבר רק מה  

ראינו, מה שראינו אצלו שהוא לא היה מבזבז רגע 

ולא התבטל ותמיד היה לומד גם בכל הנסיעות כשהיה  

נוסע היה נוסע אם משניות ולומד את החיובים שהיה  

לו כל יום ללמוד לע"נ כל מי שלקח על עצמו הרבה 

ו שצריך ללמוד  אנשים, ]אמר שאצלהם בבית לא דבר

אלא זה היה דוגמא מה שראו[  היה שנוא עליו מאוד 

וממש לא יכל לסבול שמבזבזים זמן בפורים פשוט לא  

הרגיש טוב אם היו מדברים סתם בסעודה דברי שטות  

תמיד אמר לא לדבר שטויות,  ולא היה יכול לסבול  

א סתם,  אצלו  שמתבטלים  אוכל  שהייתי  זוכר  ני 

בשביעי של פסח היה גומר מהר את הסעודה שלישית  

ולא   טוב,  ביום  סעודות  שלש  לאכול  מקפיד  שהיה 

במוצאי   ומיד  בישיבה,  למעריב  הלך  ומיד  מתעכב  

שביעי של פסח כבר הגיעו אליו החברותות הקבועים 

ולא ויתר, והגיעו אליו הגאון ר' צבי יהודה אדלשטיין  

יצחק     החברותא אברהם  הרב  והגאון  הקבועה 

גרשנוביץ וכן הגאון ר' יחזקאל לוי שליט"א ומיד ניגשו 

ללמוד, כל רגע שאפשר לומדים, צריך לדעת שתורה  

כנגד כולם. מה שצריך לעשות לפסח עושים אך כשיש  

זמן ואפשר ללמוד אסור להתבטל ויש חיוב של תורה,  

שראינו  וביטול תורה זה עוון חמור וזה הדוגמא מה  

ואת זה אנחנו צריכים לקחת לעצמנו, עכשיו שחסר 

לנו הדמות חייבים לזכור מה ראינו ולקחת לעצמו את  

להגאל   כבר  שנכה  רצון  ויהי  הדוגמא.  שראינו  מה 

 . םונזכה לאכול מהזבחים ומן הפסחי

 ֍   ֍   ֍ 

כל הסדר עושים בדרך שאלה ותשובה יש ליתן טעם 

למה עושים כך ונראה שכך זה נכנס יותר שבאים לבן 

אדם שואלים אותו מה עושים למה ואז עונים וכך צריך  

לדעת בתורה צריך לחדד את התלמידים בכל לימוד 

יות נכנס  זה  ותשובה  שאלה  דרך  עושים  ומי    .ראם 

שרוצה ללמד תלמידים שישאל אותם איך נראה להם 

ל כל מיני מקרים שהגמרא מדברת ע  .םומה הם חושבי 

  .ןוכך מתחדד העני

שליט"א  זילברשטיין  יצחק  הרב  מרן  עושה  וככה 

נהנים  מאוד  וכולם  המתוקים  שיעוריו  את  שמוסר 

לספר   מצרים  יציאת  סיפור  וזה  משתתף,  והצבור  

את   בציבור  שעושים  ענין  וזה  ישתתפו,  ושכולם 

לתינוקות  ונותנים  הענין.  מתפרסם  שכך  ההגדה 

מתעוררים  וכךהם  נכונות  תשובות  כשעונים  אגוזים 

 ף בסיפור להשתת

יש כאלו וכן אצלנו שמראה עושה הסדר איך בדיוק 

היינו, שהיינו עבדים ומראה איך סחבנו משאות כבדים  

וכו' וזה הענין להראות ולחיות את כל מה שהיה. צריך  

לחיות  שזוכה  ומי  מאוד.  גדולה  מצוה  שזה  לדעת 

ולהרגיש אפשר בלילה הזה לזכות להרבה ישועות יש 

זעוק כל אחד על  אמרים שכשאומרים ונצעק אפשר ל 

הבעיות שלו ולזכות לישועות כי שערי שמים פתוחים  

 בלילה הזה. 

וצריך מאוד להשתדל בלילה הגדול הזה לא לתת לשום  

רק   להיות  להתחזק  אלא  להכנס  עצבות  של  דבר 

היינו   מו"ז מרן ראש הישיבה זצוק"לאצל    .הבשמח

רואים שתמיד בחגים היתה שורה עליו שמחה והיה  

משרה אוירה של שמחה לכל מי שבא להסתופף בצילו.  

ובשם הגאון אומרים שהיה אומר שהמצוה לשמוח כל  

החג זה מצווה שקשה מאוד לקיים, והכוונה שלהיות 

עצבות   של  ענין  לשום  לתת  ולא  בשמחה  הזמן  כל 

ם פשוט לדעת  להכנס זה הקושי, אך אפשר אם רוצי

הכל,   על  עולה  בשמחה  להיות  של  המצוה  שערך 

וממילא אין מה להיות עצוב כמו אחד שהרויח מליון  

דולר לא יתעצב אם יאבד לו כמה מאות שקלים. וכך  

צריך לדעת שמצוה של שמחה בחג זה מליונים שאי"א  

זה  בשביל שטויות   את  להפסיד  וחבל  השם  לתאר, 

לכל   ונזכה  בשמחה  החג  את  לחוד  שנזכה  יזכנו 

 . תהברכות וכל הישועו

 ֍   ֍   ֍ 

לע"נ מרן הגאון רבי  

ירחמיאל גרשון בן מרן  

 רבי צבי יהודה זצוק"ל 

ולע"נ בנו חביבו הגאון  

רבי בצלאל בן מרן רבי  

 ירחמיאל גרשון זצ"ל 

ולע"נ הגאון הצדיק רבי  

שלמה בן רבי צבי יהודה  

   . ל זצוק" 


